

扶贫与 全面小康发

首届10·17论坛文集
(上)

Shared Prosperity
through Poverty
Alleviation:
Proceedings (I) of
the 1st 10·17 Forum

10·17 论坛组委会秘书处 编
Secretariat of the Organizing
Committee of 10·17 Forum
(International Poverty Reduction
Center in China)

扶贫开发与全面小康

首届 10·17 论坛文集 (上)

Shared Prosperity through Poverty Alleviation:
Proceedings (I) of the 1st 10·17 Forum

10·17 论坛组委会秘书处 编

图书在版编目 (CIP) 数据

扶贫开发与全面小康：首届10·17论坛文集 / 中国国际扶贫中心主编. —北京：世界知识出版社，2015.8

ISBN 978-7-5012-4997-8

I. ①扶… II. ①中… III. ① 扶贫—中国—文集 ②小康建设—中国—文集 IV. ① F323.8-53 ②F124.7-53

中国版本图书馆CIP数据核字 (2015) 第180976号

责任编辑

范景锋

责任出版

王勇刚

责任校对

陈可望

封面设计

王 胄

书 名

扶贫开发与全面小康——首届10·17论坛文集 (上)

Shared Prosperity through Poverty Alleviation Proceedings (I) of the 1st 10·17 Forum

编 者

10·17论坛组委会秘书处

出版发行

世界知识出版社

地址邮编

北京市东城区干面胡同51号 (100010)

电 话

010-65265923 (发行) 010-85119023 (邮购)

网 址

www.wap1934.com

经 销

新华书店

印 刷

北京艺堂印刷有限公司

开本印张

720×1020毫米 1/16 22印张

字 数

35千字

版次印次

2015年9月第一版 2015年9月第一次印刷

标准书号

ISBN 978-7-5012-4997-8

定 价

98.00元 (上、下册)

版权所有 侵权必究

前　言

经国务院批准，自2014年起将每年10月17日设立为扶贫日。作为2014年扶贫日的重要活动，首届10·17论坛由北京大学、清华大学、中国科学院地理科学与资源研究所、中国社会科学院社会学研究所、国务院发展研究中心农村经济研究部、中国扶贫发展中心、中国国际扶贫中心等单位联合发起并于2014年10月16日在京举办。共计有10个国际组织、9个国家驻华使馆和60多个国内政府部门、学术机构、社会组织、企业及30家媒体等各方代表近400人参加了上午的主论坛和下午四个平行论坛。联合国秘书长潘基文专门发来贺信，高度赞赏中国扶贫成就和经验。

论坛以“扶贫开发与小康社会”为主题，由开幕式、主论坛、四个平行论坛和成果发布等环节组成。12位部级领导和知名学者在主论坛上演讲，从不同角度探讨加大支持力度，促进贫困地区和贫困人口发展，补齐全面建成小康社会短板的途径。四个平行论坛分别围绕特惠金融扶贫政策、社会参与扶贫机制创新、青年扶贫责任、多维贫困与精准扶贫等议题，分析了现状和问题，提出了一系列创新机制、完善政策的建议。

本届论坛主题鲜明突出、研讨内容丰富，吸引了社会对扶贫的关注，营造了社会参与扶贫的氛围，总结了扶贫开发成就，展示了中国扶贫开发模式，分析了扶贫开发面临的挑战，提出了打好扶贫攻坚战的新思路和新举措，进而为加强扶贫理论战略研究打下了基础。

为进一步扩大论坛的影响，现将论坛文集汇编出版。《扶贫开发与全面小康——首届10·17论坛文集》分上、下册。文集上册收编了首届10·17论坛的开幕闭幕致辞3篇、主旨主题演讲12篇、平行论坛专家演讲35篇、主论坛及平行论坛综述总结7篇，全面反映了论坛的全景及讨论的主要观点、提出的相关建议。文集下册收编了我国扶贫脱贫机制研究、我国精准扶贫机制研究、普惠与特惠扶贫政策概述、社会扶贫系列研究摘要、青年参与扶贫案例报告等5个主题研究报告，这些报告是围绕论坛（平行论坛）主题邀请专家完成的，为论坛参会者和社会公众了解论坛相关主题提供了背景支持，也为相关主题的深入研究提供了一定基础。希望本文集的出版发行，对于发挥论坛在推动中国扶贫理论研究、推动中国扶贫智库建设、推动国际减贫交流开展、推动社会扶贫意识培育等方面的作用有积极贡献。

10·17论坛组委会秘书处

2014年11月

目 录

第一部分 开幕致辞

在首届10·17论坛上的开幕致辞	朱善璐	3
联合国秘书长潘基文贺信.....		6
联合国秘书长 中国扶贫日／国际消除贫穷日致辞		9

第二部分 主论坛演讲

打好扶贫攻坚战 全面建成小康社会		
——在首届“10·17”论坛上的主旨演讲.....	刘永富	13
推进扶贫开发要坚持“三个结合”		
——在首届“10·17”论坛上的主题演讲.....	范恒山	17
教育扶贫政策成效明显		
——在首届“10·17”论坛上的主题演讲.....	鲁 昕	22
继续加大对贫困地区的财政支持力度		
——在首届“10·17”论坛上的主题演讲.....	余蔚平	29
筑好小康路 共圆致富梦		
——在首届“10·17”论坛上的主题演讲.....	翁孟勇	33
努力开拓水利扶贫新局面		
——在首届“10·17”论坛上的主题演讲.....	唐传利	37
积极实施卫生计生扶贫新路径		
——在首届“10·17”论坛上的主题演讲.....	王培安	41

发展普惠金融 服务扶贫开发

——在首届“10·17”论坛上的主题演讲……………郭庆平 45

阻断贫困传递重点在教育扶贫

——在首届“10·17”论坛上的主题演讲……………韩俊 52

凝聚巾帼力量 助推妇女儿童减贫

——在首届“10·17”论坛上的主题演讲……………谭琳 55

保护生态是多维减贫的应有之义

——在首届“10·17”论坛上的主题演讲……………陆大道 60

从世界最大贫困人口国到小康社会（1949—2020）

——在首届“10·17”论坛上的主题演讲……………胡鞍钢 62

第三部分 平行论坛演讲

特惠金融扶贫的思路探讨……………何广文 79

小额担保政策助推妇女脱贫致富

——在首届“10·17”论坛上的发言……………邵烈虹 84

扶贫小额信贷联动创新 助推特色优势产业发展……张建 91

中国进出口银行金融扶贫合作……………杨振涛 95

包商银行以互联网金融 推动农村普惠金融的试验

……………华而诚 100

金融扶贫的政策目标：鼓励普惠金融创新 ……白澄宇 106

中情于农 和谐于信

——中和农信小额信贷实践经验分享……………王静艳 110

公益小额信贷的挑战及政策建议……………霍桂林 115

在首届10·17论坛社会扶贫平行论坛上的致辞 ……段应碧 119

关于扶贫的一些创新性思考……………陶传进 121

通过赋权妇女 减少和消除妇女贫困……………朱锡生 134

通过持续创新推动全民扶贫.....	刘文奎	139
如何把社会动员起来去扶贫.....	汤 敏	143
广东省推进社会力量 参与扶贫机制创新研究.....	吴重庆	146
以善促善，人人公益——加多宝18年公益之路 ...	庞振国	150
互联网化助力社会扶贫.....	孙为民	157
论新常态下“社会化扶贫生态”的构建.....	雷 明	162
青年要担负起扶贫的历史重任.....	温克刚	175
在首届10·17论坛青年扶贫平行论坛上的致辞		
.....	次旺平措	182
扶贫理论实践研究方法.....	王晓毅	186
扎根基层，接力扶贫，热情奉献，青春无悔.....	安玥琦	193
扶贫创新与博士后扶贫工程.....	张继承	199
扶贫理论政策研究前沿问题.....	张 琦	205
体验贫困，实践扶贫.....	李建华	208
凝聚智慧助力扶贫攻坚.....	武会清	211
关于贫穷与教育的几点思考.....	李 静	214
有挑战才有机会.....	马 俊	217
产业扶贫与青年创业.....	朱彩梅	221
全球减贫的挑战与趋势.....	芮婉洁	224
全球多维贫困进展.....	王小林	229
哥伦比亚政府把多维贫困指数用作构建实施消除		
极端贫困战略工具的方法.....	卡洛斯·加尔松	234
中国精准扶贫和建档立卡.....	郭建军	238
重庆市精准扶贫实践.....	关 力	240
如何实现精准扶贫.....	李小云	244
区域发展与精准扶贫.....	刘 慧	246

第四部分 闭幕致辞

- 在首届10·17论坛上的闭幕致辞 陈旭 251

第五部分 论坛总结

- 在全面建成小康社会进程中消除贫困

——首届“10·17”论坛观点综述.....	255
平行论坛一：金融扶贫论坛综述.....	261
平行论坛二：社会扶贫论坛综述.....	270
平行论坛三：青年论坛综述.....	279
平行论坛四：减贫与国际发展论坛综述.....	287
首届10·17论坛媒体报道概况	292
首届10·17论坛总结	319

附录

首届10·17论坛简介	331
首届10·17论坛日程	334

Contents

Part I Opening Speech

1. Opening Speech at the 1st 10·17 Forum - Mr. Zhu Shanlu, Chairman of the 10·17 Forum Committee and Party Secretary of Peking University	3
2. Message from UN Secretary-General Ban Ki-moon - delivered by Mr. Alain Noudehou, UN Resident Coordinator in China	6

Party II Speeches at Plenary Forum

1. Building a Moderately Prosperous Society in an All-round Way through the Priority Poverty Alleviation Program - Mr. Liu Yongfu, Deputy Head of the Chinese State Council Leading Group of Poverty Alleviation and Development and Minister of the Chinese State Council Leading Group Office of Poverty Alleviation and Development (LGOP)...	13
2. Adhering to “Three Combinations” to Promote Poverty Alleviation and Development - Mr. Fan Hengshan, Deputy Secretary-General, National Development and Reform Commission (NDRC)	17
3. The Policy of Poverty Alleviation through Education Produces Notable Results - Ms. Lu Xin, Vice Minister of Education	22
4. Continuing to Increase Financial Support for Poor Areas - Mr. Yu Weiping, Party Group Member of the Ministry of Finance and Assistant Minister of Finance	29
5. Building the Road to Common Prosperity - Mr. Weng Mengyong, Vice Minister of Transport	33
6. Creating a New Situation in Poverty Alleviation through Water Conservancy - Mr. Tang Chuanli, Director of Migration, Ministry of Water Resources	37
7. Actively Implementing the New Approach of Poverty Alleviation	

through Health and Family Planning - Mr. Wang Pei'an, Deputy Director, National Health and Family Planning Commission (NHFPC)	41
8. Promoting Poverty Alleviation and Development through Inclusive Financial Services - Mr. Guo Qingping, Assistant Governor, People's Bank of China (PBOC)	45
9. Poverty Alleviation through Education Is the Key of Blocking the Transmission of Poverty - Mr. Han Jun, Deputy Director, State Council Development Research Center (SC-DRC)	52
10. Gathering the Strength of Females to Boost Poverty Reduction for Women and Children - Ms. Tan Lin, Chief of Secretary Office, All-China Women's Federation (ACWF)	55
11. Ecological Protection Should Be a Part of Multidimensional Poverty Reduction - Mr. Lu Dadao, Academician, Chinese Academy of Sciences (CAS)	60
12. From the Country with the Largest Poor Population in the World to a Moderately Prosperous Society (1949-2020) - Mr. Hu Angang, Dean of the Research Institute of the National Conditions and Professor at the School of Public Policy & Management, Tsinghua University	62

Part III Speeches at Parallel Forums

Parallel Forum 1: Finance for Poverty Alleviation

1. Exploration into Thoughts on Preferential Finance Policy for Poverty Alleviation - Prof. He Guangwen, College of Economics & Management, China Agricultural University (CAU)	79
2. Helping Women Overcome Poverty and Achieve Prosperity with Small Guaranteed Loan Policy - Ms. Tai Liehong, Deputy Director-General, Department for Women's Development, ACWF	84
3. Innovating the Linkage between Poverty Alleviation and Micro-credit to Boost the Development of Industries with Local Advantages - Mr. Zhang Jian, Deputy Director, Poverty Alleviation Office of Guizhou Province	91
4. Financial Cooperation for Poverty Alleviation of the Export-Import Bank of China - Mr. Yang Zhentao, Export-Import Bank of China (EXIM	

Bank of China)	95
5. Trial of Baoshang Bank in Promoting Rural Inclusive Finance through Internet Finance - Mr. Hua Ercheng, Chief Economist, Baoshang Bank	100
6. Policy Objective of Finance for Poverty Alleviation: Encouraging Innovations in Inclusive Finance - Mr. Bai Chengyu, Secretary General of China Association of Microfinance, China International Center for Economic and Technical Exchanges, Ministry of Commerce	106
7. Harmonious Agricultural Credit - Practical Experience Sharing of CFPFA Microfinance - Ms. Wang Jingyan, CFPFA Microfinance	110
8. Challenges of and Policy Suggestions on Public Welfare Microfinance - Mr. Huo Guilin, Association of Women's Development of Zhao Wuda, Chifeng City, Inner Mongolia	115
Parallel Forum 2: Public Engagement in Poverty Alleviation	
1. Speech at the Parallel Forum on Public Engagement in Poverty Alleviation of the 1st 10-17 Forum - Mr. Duan Yingbi, President, China Poverty Alleviation Foundation	119
2. Some Innovative Thoughts on Poverty Alleviation - Prof. Tao Chuanjin, Institute of Social Development and Public Policy, Beijing Normal University (BNU)	121
3. Reducing and Eliminating Women Poverty by Empowering Women - Mr. Zhu Xisheng, Deputy Secretary General, China Women's Development Foundation	134
4. Promoting Public Engagement in Poverty Alleviation through Continuous Innovation - Mr. Liu Wenkui, Secretary General, China Foundation for Poverty Alleviation	139
5. How to Encourage Social Engagement in Poverty Alleviation - Mr. Tang Min, Counselor of the State Council & Vice-Chairman of YouChange	143
6. A Study on the Mechanism Innovation of Engaging Social Forces in Poverty Alleviation in Guangdong Province - Mr. Wu Chongqing, South China Rural Research Center and School of Philanthropy, Sun Yat-Sen University	146
7. Public Welfare Practice by All - JDB's 18-year Public Welfare	

Course - Mr. Pang Zhenguo, JDB Group	150
8. Internet-enabled Social Engagement in Poverty Alleviation - Mr. Sun Weimin, President, Suning Appliance Co., Ltd	157
9. Building Enabling Social Environment for Poverty Alleviation - Prof. Lei Ming, Deputy Dean, Institute on Poverty Research, Peking University	162
Parallel Forum 3: Youth Participation in Poverty Alleviation	
1. The Youth Shall Undertake the Historical Task of Poverty Alleviation - Mr. Wen Kegang, Vice Chairman, China Association of Poverty Alleviation and Development (CAPAD)	175
2. Speech at the Parallel Forum on Youth Participation in Poverty Alleviation of the 1st 10-17 Forum - Mr. Ciwang Pingcuo, Director-General, Department of Rural Areas, CYL Central Committee	182
3. Research Methodology on Poverty Alleviation Theories and Practices - Mr. Wang Xiaoyi, Researcher, Institute of Sociology of Chinese Academy of Social Sciences (CASS)	186
4. Dedicating Our Youth and Enthusiasm to Grassroots Poverty Alleviation - Ms. An Yueqi, Young Volunteer, Benyu Volunteer Group, Huazhong Agricultural University	193
5. Poverty Alleviation Innovation and Post-doctoral Poverty Alleviation Program - Mr. Zhang Jicheng, Director, Post-doctoral Poverty Alleviation Program Center, CAPAD	199
6. Frontier Issues of Anti-poverty Theory and Policy Research - Mr. Zhang Qi, Director, China Poverty Reduction Research Center, BNU ...	205
7. Poverty Alleviation through Experiencing Poverty Practice - Mr. Li Jianhua, Former Director of Beijing Science and Technology Exchange Center and Director of Experts Steering Committee, Post-doctoral Poverty Alleviation Program Center, CAPAD	208
8. Pooling Wisdom to Boost Poverty Alleviation - Mr. Wu Huiqing, Post-Doctoral Fellow, Poverty Alleviation Office of Hulun Buir, Inner Mongolia	211
9. Several Thoughts on Poverty and Education - Ms. Li Jing, Post-doctoral Fellow, Institute of Demographics, Huazhong Normal University ...	214
10. Opportunities Come with Challenges - Ms. Ma Jun, Post-Doctoral	

Fellow, Beijing Jiaotong University	217
11. Poverty Alleviation through Industrial Development and Youth Entrepreneurship - Ms. Zhu Caimei, Senior Engineer & Post-Doctoral Fellow, Institute of Botany, CAS	221
Parallel Forum 4: International Poverty Reduction and Development	
1. Challenges and Trends of Global Poverty Reduction - Ms. Hannah Ryder, Deputy Country Director, UNDP China	224
2. Global Trends in Multidimensional Poverty - Dr. Wang Xiaolin, Director, Research Division, IPRCC	229
3. The Columbian Government Uses Multi-dimensional Poverty Index (MPI) as the Methodology of Building Tools for Implementing the Extreme Poverty Elimination Strategy - Mr. Carlos Garzon Riveros, Advisor to the Directorate of Social Private Investment, Colombian National Agency to Overcome Extreme Poverty and Expert on Multi- dimensional Poverty	234
4. Targeted Poverty Reduction and File & Card Establishment in China - Mr. Guo Jianjun, Director, Department of Planning and Finance, State Council	238
5. Targeted Poverty Reduction Practice in Chongqing - Mr. Guan Li, Party Group Member and Discipline Inspection Group Leader, Chongqing Poverty Alleviation and Development Office	240
6. How to Realize Targeted Poverty Reduction - Prof. Li Xiaoyun, Dean, College of Humanities and Development Studies, CAU.....	244
7. Speech at the Forum on International Poverty Reduction and Development by Prof. Liu Hui, Institute of Geographic Sciences and Natural Resources Research, CAS	246

Part IV Closing Speech

Closing speech at the 1st 10•17 Forum - Ms. Chen Xu, Chairman of the 10•17 Forum Committee and Party Secretary of Tsinghua University.....	251
---	-----

Part V Summary of Forum

Shared Prosperity through Poverty Alleviation - Summary of the
--

viewpoints at the 1st 10·17 Forum	255
Parallel Forum 1: Overview of Finance for Poverty Alleviation	261
Parallel Forum 2: Overview of Public Engagement in Poverty Alleviation	270
Parallel Forum 3: Overview of Youth Participation in Poverty Alleviation	279
Parallel Forum 4: Overview of International Poverty Reduction and Development	287
Media Coverage of the 1st 10·17 Forum	292
Summary of the 1st 10·17 Forum	319

Appendix

1. Brief Introduction of the 1st 10·17 Forum.....	331
2. Agenda for the 1st 10·17 Forum	334

第一部分

开幕致辞

